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• Egészségügy 
és önkormányzatok 

A nagy összeg 
nagyon kevés 

S z o m b a t o n dél-
előtt az egészség-
ügyi in tézmények 
és az önkormány-
zatok kapcso la tá -
ról rendeztek fóru-
mot a M a g y a r o r -
s z á g '95 r e n d e z -
vénysorozat kere-
t é b e n . A f e l k é r t 
e l ő a d ó k a t és a 
h a l l g a t ó s á g o t dr . 
C s e n k e L á s z l ó , a 
Szeged város i ön-
kormányzat egész-
s é g ü g y é r t fe le lős 
a l p o l g á r m e s t e r e 
köszöntötte . Köz-
tük dr. Rabin Lász-
lót, a fórum leveze-
tő elnökét, aki elöl-
járóban sajnálatá-
n a k adott hangot 
a z é r t , hogy a a 
Népjóléti Miniszté-
rium nem képvisel-
tette magát a fóru-
mon, noha meghí-
vást kapott. 

Elsőként Illés Béla, az 
Országos Egészségbiztosítá-
si Pénztár főigazgató-helyet-
tese kapott szót, aki röviden 
vázolta a biztosító anyagi 
he lyzeté t . A többi között 
szólt arról, hogy a világvi-
szonylatban magas tb-járu-
lék - a bérek után fizetett 
44 plusz 10 százalék - a 
biztosítottak részéről való-
ban nagy összeg, ám a má-
sik oldalon, a tb büdzséjében 
e bef ize tésekből - a ma-
gyarországi alacsony bérek 
okán - igen szűkös pénz-
ügyi keret teremtődik. Ebből 
a szűkös keretből kell finan-
szírozni a gyógyítást, a be-
tegségmegelőzést , gyógy-
szer támogatás t , táppénzt , 
rokkantnyugdí ja t . Hogy a 
magas tb-járulék ellenére le-
het-e, kell-e a lakossági ter-
heket növelni a hozzáfizeté-
sekkel, kérdésként merült fel 
a főigazgató felszólalásában. 
Az Állami Népegészségügyi 
és Tisztiorvosi Szolgálat ve-
zető főorvosa, dr. Zimányi 
Mária f o n t o s n a k ta r to t ta 
hangsúlyozni, hogy a négy 
és fél éve - a KÖJÁL utód-
jaként - megalakult intéz-

mény a támadások kereszttü-
zében áll. Az ÁNTSZ fel-
adatainak ismertetése kap-
csán elmondta, a közegész-
ségügyi feltételek biztosítása 
az önkormányza tok és az 
ÁNTSZ közös feladata, mint 
ahogyan az egészségvéde-
lem érdekében is csak az ön-
kormányzatokkal együttmű-
ködve tudnak eredményesen 
tenni. A szegedi gyermek-
kórház orvos-igazgatója, dr. 
Tekulics Péter az egyik leg-
nagyobb problémaként emlí-
tette - az önkormányzati 
fenntartásban levő egészség-
ügyi intézmények esetében 
- a tulajdonosi kötelezettség 
és a finanszírozás kettőssé-
gét. Az OEP jelenlevő kép-
vise lőjének c ímezte azt a 
megjegyzését, miszerint az 
egészségbiztosító nehézke-
sen fogadja be azokat az új-
donságoka t , ame lyeke t a 
kórházak a gyógyító munká-
ban alkalmazni szándékoz-
nak, s ez is oka annak, hogy 
a kórházak egyre rosszabb 
gazdasági pozícióba kerül-
nek. Az igazgató- főorvos 
nehezményezte azt a „helyi 
sajátosságot", hogy a városi 
önkormányzat egészségügyi 
bizottságában nem kaptak 
helyet a város legnagyobb 
egészségügyi intézményei-
nek vezetői, úgy is mint az 
egyetem rektora, a kórházak 
igazgatói. A rendelőintézet 
megbízot t igazga tó ja , dr. 
Domokos István a kórház-
rendelőintézeti integrációból 
a közelmúltban kivált, im-
máron szakmailag és gazda-
ságilag önálló szakorvosi el-
látás fe ladatairól szólt. A 
közgazdász, egészségügyi 
szakér tő , Perényi László 
azokról a szerepzavarokról 
beszélt, amelyek okán sem 
az önkormányzatok, sem az 
önkormányzati fenntartású, 
egészségügyi szolgáltatást 
nyújtó intézmények nem ta-
lálják a helyüket. Jóllehet -
mondotta a gazdasági sza-
kértő - , a pénzforrások el-
osztásáról a tartalmi kérdé-
sek rendezése után lehet vi-
tatkozni. 

K. K . 

Az ötödik röszkei falunapok programja szom-
baton reggel ünnepi szentmisével kezdődött a 
római katolikus templomban. Ezt követően 
megkoszorúzták Gróf Klebelsbercj Kunó em-
léktábláját, amelynél T. Molnár Gizella főisko-
lai tanár mondott beszédet. 

A műve lődés i házban 
Magyari László polgármes-
ter köszöntötte a megjelente-
ket, a vendégeket , köztük 
Baja Ferenc környezetvédel-
mi és területfejlesztési mi-
nisztert. A kulturális műsor 
után fórumot tartottak. 

A miniszter tájékoztatójá-
ban a megyei területfejlesz-
tési tanácsok szerepével is-
meretette meg a hallgatósá-
got. Szükség van a közép-
szintű szervezetekre, ame-
lyek cseppet sem csorbítják 
majd az önkormányza tok 
önállóságát, inkább segítik 
azok munkáját, törekvéseit. 
Kizárólag térségi progra-
mokkal pályázhatnak majd a 
települések, így azoknak az 
ökormányzatoknak is lesz 
esélyük támogatás elnyeré-
sére, amelyek nem bővel-
kednek saját forrásban. 

A megyei közgyűlés elnö-
ke, Lehmann István elmond-
ta, hogy már megalakították 
a területfejlesztési tanácsot 
és a koncepció is elkészült. 
A „szomszéd vár", Szeged 
alpolgármestere, Básthy Gá-
bor kifejtette, hogy a város-
nak fontosak a térséghez tar-
tozó települések, a velük va-
ló kapcsolat, amely nagy fe-
lelősségét jelent. 

Kérdésekre válaszolva a 
miniszter elmondta, hogy re-
ményei szerint elmúlt az az 
időszak, amikor a politika 
egymás ellen hergelte a tele-
pü léseke t . Olyan önkor -

Baja Ferenc a fórumon Koszorúzás! ünnepség a Klebelsberg-emléktáblánál. (Fotó: Somogyi Károlyné) 

• Röszkei falunapok - ötödször 

A falu „baja" és Baja 
mányzatiságra van szükség, 
amely az autonómiára épül. 
ám szem előtt tartja az ál-
lampolgárok közös érdekeit 
is. Tájékoztatta a röszkeieket 
arról, hogy a folyók holtága-
inak sorsát rendező program 
előkészítése folyik. Elsődle-
ges szempont, hogy találja-
nak kezelőket ezekhez a vi-
zekhez, növelni kell az élő-
víz felszínét Magyarorszá-
gon. 

Az ünnepség megható pil-

lanatai voltak, amikor levetí-
tették a Paprikások című, 25 
esztendővel ezelőtt a faluban 
forgatott folklór dokumen-
tumfilmet, amelyben a Hasí-
tó együttes tagja szerepeltek. 
Vas tagh József tanár úr 
mondott bezetőt a filmhez. 
Az alkotást először láthatták 
a településen. 

A fórumot, a műsort kö-
vetően beszélgettünk Röszke 
polgármesterével. 

• Miért éppen Baja Fe-

rencet hívták meg a falu-
napra? 
- Környezetvédelmi prob-

lémával küszködünk, kör-
nyeze tvéde lmi be ruházás 
előtt állunk - válaszolta Ma-
gyari László. - Domaszék-
kel közösen ép í tünk egy 
szennyvíztisztítót, céltámo-
gatási pályázatot adtunk be 
szennyvízcsatornára, ezt vá-
zoltuk a miniszter úrnak. 
Felvetettük a Holt-Tiszával 
kapcsolatos problémáinkat 

is. A tanyavilággal kapcsola-
tos területfejlesztési elképze-
léseiről faggattuk, és megis-
mertettük azokkal a gondok-
kal, amelyek ebben a térség-
ben gátjai a fej lesztésnek, 
ígérte, hogy utánanéz a dol-
goknak, reméljük, lesz belő-
le valami hasznunk. A terü-
letfejlesztés kérdéseiben a 
jövőben csupán kistérségi 
régiókban lehet gondolkod-
ni. Több polgármester kollé-
gám is itt van, egy szűk körű 
beszé lge tésen a k is térség 
problémáival akarjuk „meg-
bombázni" a miniszter urat. 

A polgármestertől meg-
tudtuk, jövőre, a hatodik fa-
lunapra szeretnék megjelen-
tetni a Röszke történetéről 
szóló monográfiát. 

V. Fekete Sándor 

közéleti napló 

Ma 
A MUNKÁSPÁRT Nőbi-

zottsága ruhaneműt, tartós élel-
miszert és pénzt gyűjt a boszniai 
menekülteknek. Az adományo-
kat 14-17 óra köztött fogadják a 
Csap utca 62. szám alatt. 
. JOGSEGÉLYSZOLGÁLA-
TI FOGADÓÓRÁT tart az 
MSZOSZ Csongrád Megyei 
Képviselete (Szeged, Eszperan-
tó utca 3-5., I. em. 5.) 14-16 
óráig. Dr. Hajdú István ad felvi-
lágosítást a munkavállalók, 
munkanélküliek, pályakezdők és 
nyugdíjasok részére. 

JOGSEGÉLYSZOLGÁLAT 
a z S Z D S Z F ö l d v á r y u t c a 3 . 
szám alatti irodájában, 16-17 
órá ig . T a r t j a : dr. Pes t i G á b o r . 

A MUNKÁSPÁRT Belváros 
II.-Móraváros alapszervezete 16 
órakor a Fő fasor 9. szám alatt; 
Tarján-petőfitelepi alapszerve-
zete 17 órakor a Csap utca 62. 
szám alatt tart taggyűlést. 

Holnap 
PEDAGÓGUSOKNAK in-

gyenes jogi tanácsadást tartanak 
a PDSZ (Pedagógusok Demok-
ratikus Szakszervezete) irodájá-
ban, Szeged, Kálvária sgt. 14., 
15-17 óráig. 

LAKOSSÁGI FÓRUM lesz 
17 órától a Déri Miksa Szakkö-
zépiskolában a Vídia Rt. telep-
hely-vasúti töltés-Bakay Nádor 
utca-Volán-Florin VSZ-Textil-
művek területei által határolt 
iparterület részletes rendezési 
tervéről. Előadó: Nóvák István 
városi főépítész. 

M U N K A J O G I T A N Á C S A -
DÁST tart dr. Óvári Judit a 
KKDSZ (Közgyűjteményi és 
Közművelődési Dolgozók Szak-
szervezte) megyei irodáján, a 
Bálint Sándor Művelődési Ház-
ban (Temesvári krt. 42., tel.: 
432-578, 433-213), délután 5-6 
óráig. 

Megtalálta. A 435-203-
as telefonról jelezte egyik 
olvasónk, hogy megtalálta 
Zsigovits Ibolya iratait. Az 
elveszettnek hitt papírokért 
nála lehet jelentkezni. 

E l v e s z e t t . Nagy Sza-
bolcs (406-335) a Buda-
pesti körú t kö rnyékén 
vesztette el számítógépé-
nek Cyrrus Logic kártyáját. 
A megtalálónak jutalmat 
ajánl föl. Hagenuk Pannon 
GSM 900-as rádió telefon-
ját vesztette el egyik olva-
sónk szombaton, 8 és 9 óra 
között Petőfitelepen, a Fad-
rusz János utcában. A meg-
találó jutalmat kap, ha hív-
ja a 312-04l-es telefonszá-
mot. Tápai Gábor szomba-
ton a Vidámparkban vesz-
tette el pénztárcáját. Iratait 
szeretné csupán - jutalom 
ellenében- visszakapni. Cí-
me: Jakab Lajos utca 11., 
vagy Szamos utca 7/ A. 

VNIESTEL 

K ö z é r d e k ű p rob l émá ika t , észrevételeiket 
a múlt héten ügyeletes m u n k a t á r s u n k k a l . Pa-
csika Emíliával osz tha t ták meg, mától Rafai 

G á b o r t h í v h a t j á k a 
06 -60-327-784-es tele-
f o n s z á m o n , m u n k a n a -
p o k o n r e g g e l 8 és 10 
ó r a k ö z ö t t , v a s á r n a p 
pedig délután 2-3 óráig. 
Fe lh ív juk olvasóink fi-
gye lmét , hogy Szeged-
ről is v a l a m e n n y i szá-
mot t á r c s á z n i kell . Ha ö t l e tük van a F e k e t e 
pont c ímű rova tunk számára , ké r jük , ugyanitt 
tudassák velünk. 

I . / l . , t e l e fon : 3 1 5 - 3 9 7 . 
Pénteken délelőtt a sándor-
falvi szeméttelep környé-
kén tűnt el az a négyhóna-
pos német vizsla, (nyakán 
sötétbarna bolha nyakörv-
vel), melyről jutalom elle-
nében a 06-60-480-467-es 
számon várnak híreket. 

Környezetvédelem ci-
v i l b e n . Egyik o lvasónk 
(476-274) lejárt szavatos-

ságú gyógyszereket és ki-
merült kiselemeket szeret-
ne olyan he lyre leadni , 
ahol ezket gyűjtik. A vesz-
élyes hulladékokkal nem 
szere tné a környeze te t 
szennyezni. Eddig a város-
ban nem talált gyűjtőhe-
lyet. 

Ne 5-ikén! Berta Tibor-
né kéri a Volán vezetőit, 
intézkedjenk, hogy a havi 
bérletek ne 5.-étől 5.-éig 
legyenek érvényesek, ha-
nem lO.-étől 10,-éig. A te-
lefonáló szerint ez azért 
lenne jobb, mert nagyon 
sok vállalatnál 10.-én kap-
nak fizetést a bérletek vá-
sárlói. 

L0MMBD TANKÖNYVBOLT 
H I V A T A L O S T A N K Ö N Y V E K , S Z A B A D K I A D 
V Á N Y O K , K Ö T E L E Z Ő O L V A S M Á N Y O K 

f V N A G Y V Á L A S Z T É K A E G É S Z É V B E N ! 
Szeged, Budapesti krt. 5. (volt Lila .Akác é t te rem) TeL: 62/482-776. 

A polgármesteri hivatal 
kétségkívül legtöbbet emle-
getett irodája a közgazdasá-
gi. Itt van a pénz, innen tör-
ténik a „leosztás". Gondol-
juk mi. laikusok. Merthogy 
ez az i roda fog la lkoz ik a 
költéségvetési tételek kidol-
gozásával, a - jelenleg ép-
pen 14 milliárdos büdzsé -
igazságos felosztásával is. 
Az „osztás" azonban nem itt 
történik. Tudniilik az önkor-
mányzati bizottságok, az ÉT, 
majd a közgyűlés is megvi-
tatja, végül pedig a városa-
tyák döntenek a pénzeket il-
letően. 

Dr. Szabó Pálné, az idei 
átszervezés után a közgazda-
sági iroda régi-új vezetője. 
Pályafutását is itt kezdte a 
Torony alatt: a Közgazdasá-
gi Tudományegyetem elvég-
zése után rövid ideig más te-
rületen, egy vállalatnál dol-
gozott, azután került az ak-
kori pénzügyi osztályra. Ezt 
követően végigjárta a rang-
létrát a hivatalban a revizor-
tól a csoportvezetőn át az 
irodavezetőig. 

• Szeged idei költségve-
tése valamivel több, mint 
14 milliárd forint. Ho-
gyan lehet ebből gazdál-
kodni? 
- Elég nehezen. . . Attól 

függetlenül, hogy ilyen nagy 
számról beszélünk. El kell 
ugyanis különítenünk a költ-
ségvetésben a működésre 
szánt kiadásokat és bevétele-
ket, valamint a fejlesztésre, 
felújí tásra, lakásgazdálko-
dásra vonatkozó tételeket. 

• Milyen a működésre és 
a fejlesztésre fordítható 
költségvetési kiadások 
aránya? 
- Működés re á l ta lában 

80-85 százalékot fordítunk. 
Az utóbbi években ez az 
összeg állandóan növeke-
dett. A fennmaradó pénzt 
fordítjuk fejlesztésre. 

• Az idei évben melyek 
voltak azok a vállalkozó-

• Tizennégymilliárd 
gazdái 

A „nemes" iroda 

Dr. Szabó Pálné 

sok, amelyeket a 15-20 
százalékos költségvetési 
„masszából" pénzeltek? 
- Pozitívumként említhe-

tem, hogy idén a felújítások-
ra nagyobb összeget költöt-
tünk, mint az előző években. 
A konkrét beruházások kö-
zül: nagy tételnek számít az 
egészségügyi gépműszer be-
szerzés, a régi Tisza-híd re-
konstrukciója, a II. Kórház 
egészségügyi jellegű beruhá-
zásai, a villamos pálya re-
konstrukciója, különféle ren-
dezési tervek e lkészí tése , 
ezenkívül az idei évre áthú-
zódó költségek, mint például 
a 3. körűt befejezésével kap-
csolatos kiadások, tornater-
mek befejezése, a baktói autó-
buszú tvona l ép í t ése , és 
egyéb kiadások. 

t Egyre nagyobb össze-
geket kell kiadni a szoci-
ális támogatásokra is. 
- Igen, ezzel kapcsolatban 

érdekes megfigyelni az elő-

ző év ide vonatkozó adatait 
is. Ezek szerint 1992-ben 
247 millió forintot költöt-
tünk szociális támogatásra, 
idén viszont ez a kiadás már 
meghaladja a 700 millió fo-
ritot. 

• A jövő évi költségvetés 
körvonalait ismerve, ön 
szerint: milyenek a kilá-
tásaink?.. 
- Sze r in tem nehezebb 

lesz a helyzet, mint ebben az 
évben. Sem az állami támo-
gatásnál, sem az szja-ból va-
ló részesedésnél nem szá-
molhatunk jelentős növek-
ménnyel. Nominál értékben 
valamivel több lesz a pénz, 
de az állami támogatás nor-
matív részét még nem ismer-
jük konkrétan. Ha csak azt 
vesszük alapul, hogy a Sze-
geden képződő személyi jö-
vedelem adóból való részse-
dés aránya csökken, ez leg-
alább 3-400 millió vesztesé-
get jelent a városnak. 

• Végezetül: hogyan érzi 
magát régi-új munkahe-
lyén? 
- Nem könnyű a feladat, 

amit végül i s e lvá l l a l t am, 
elég sok gondunk van, mert 
mi vagyunk az az örökös 
„nemes" osztály, illetve iro-
da, amely általában próbál jó 
kapcsolatokat kialakítani a 
többi irodával, a bizottsá-
gokkal is, de általában mi 
mondjuk ki: nem, nem lehet-
séges, később, s ezek hatás-
sal vannak a közérzetemre. 
Igazán azt sze re tném, ha 
mindenkinek az igényét ki 
tudnánk elégíteni. 

Kisimre Ferenc 


